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Vi skal ikkje la oss påvirke 
av skremselspropagandaen 
om at vi ikkje får selt varene 
våre, seier ann Ørjebu, leiar 
i ungdomutvalet i industri 
energi.
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ein ny rapport frå menon Business 
economics viser at vi ikkje treng eØs-
avtalen for å selge varene og tenestene 
våre til eu. 

foto: sindre humberset
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Den mest seigliva myten i EØS-
debatten er at Noreg er avhen-
gig av EØS-avtalen for å få selt 
varene og tenestene våre på EU-
marknaden. Den nye Menon-
rapporten trenger gjennom my-
ten, ved å vise at det er mogleg å 
dekke eksportverksemdene sine 
behov gjennom andre avtalefor-
mer enn EØS-avtalen.  
 – EU er utan tvil ein viktig 
eksportmarknad, seier Leo A. 
Grünfeld, leiar i Menon Business 
Economics, som har utarbeidd 
rapporten. 
 – EU står som mottakar 
av omlag 60 prosent av norsk 
eksport utanom olje og gass. 
Men EU sin andel av eksporten 
er fallande. Fiskeeksporten og 
eksporten innanfor maritim- og 
offshoresektoren går i aukande 
grad utanfor EU, seier Grünfeld. 

 Det er omlag 120 000 syssel-
sette innanfor varesalet til EU, 
fortel Grünfeld. Men eksporten 
til marknadar utanfor EU ska-
per endå fleire arbeidsplassar i 
Noreg. Omlag 140 000 personar 
er sysselsette med eksport til re-
sten av verda. 

moderne frihandelsavtale 
Menon-rapporten slår fast at 
ein avtale som den EU forhand-
la fram med Sør-Korea i 2010, 
kan vere eit alternativ til dagens 
EØS-avtale. Eit anna poeng er at 
avtalen viser at EU er villige til 
å inngå omfattande handelsav-
talar med viktige handelspart-
narar. 
 – Dette alternativet baserer 
seg på den mest moderne og 
omfattande bilaterale handels-
avtalen EU har inngått med eit 

anna land seier Grünfeld, og pei-
ker på at eit slikt alternativ også 
vil liggje nær opp til det dei fles-
te skeptikerne til dagens EØS-
avtale ønskjer. 
 EU-avtalen gjev fri handel 
med alle industrivarer og eit 
særleg liberalt handelsregime 
knytt til tenestehandel, som 
går mykje lenger enn det ein 
har vorte samde om i WTO-
samanheng.

Dekkjer behovet 
Menonrapporten viser at ein slik 
avtale også vil kunne sikre gode 
vilkår for eksporten. 
 – Vi har sett på om ein avtale 
som den EU har med Korea vil 
dekkje eksportørane sine behov, 
og ser at EØS-avtalen ikkje har 
like mykje å seie for all eksport, 
seier Leo Grünfeld. 

 Rapporten 
går gjennom 
å t t e  b r a n -
sjar og vurde-
rer i kva grad 
dei treng EØS-
avtalen for å 
kunne ekspor-
tere. Av dei 

åtte bransjane vil prosessindus-
trien, sjømat, maritim og off-
shore leverandørindustri, for-
bruksvareindustri, utanriks sjø-
fart og reiseliv få dekt sine behov 
gjennom ein slik Korea-avtale. 
Teknologiindustrien og og for-
retningstjenester og finanstje-
nester er i stor grad styrte av re-
guleringar, standardar og pro-
duktregelverk frå EU. Her vil det 
vere behov for vidare forhand-
lingar dersom EØS-avtalen vert 
erstatta av ein annan avtale. 

spanande alternativ 
Ann Ørjebu er leiar av ungdoms-
utvalet i Industri Energi. Ho sy-
nest dette alternativet til EØS er 
spanande. 

 – Industri Energi har ikkje 
vedteke noko om EØS, men ung-
domsutvalet vårt har vedteke at 
vi ønskjer å skrote avtalen, seier 
ho. 
 – Våre medlemer kjem frå 
bransjar som står for 80 prosent 
av den norske eksporten. Europa 
kjenner oss som ein stabil leve-
randør, seier ho. 
 – Vi skal ikkje la oss skremme 
av skremselspropagandaen. Det 
er ikkje meir hald i skremslene i 
dag enn for 20–30 år sidan, sei-
er ho. 
 – Eg trur vi vil klare oss utan 
EØS, men det krev ein iherdig 
innsats og gode forhandlarar 
frå vår side. Å seie opp EØS krev 
gode avtalar for industrien, og 
eg trur vi kan få god bruk for 
denne utgreiinga. 

av sindre Humberset
sindre.humberset@neitileu.no 

ny rapport frÅ menon Business economics:

eksporten treng 
ikkje eØs-avtalen
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Ein ny rapport avdramatiserer konsekvensane for 
eksporten av å erstatte EØS-avtalen med andre 
avtaleformer. 

Dette alternativet 
baserer seg på den mest 
moderne og omfattande 
bilaterale handelsavtalen 
eu har inngått med eit 
anna land 
Leo A. Grünfeld, leiar i Menon Business 
Economics. 
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alternativ til eØs er mogleg. – Vi hoppa over ei sveitsisk løysing, fordi EU er så overtrøytte av avtalane med Sveits. Vi ønskte difor å sjå etter andre avtalar, og helst då avtalar som EU har vist 
interesse for å innføre med andre, sa Leo A. Grünfeld, leiar i Menon, då han presenterte rapporten på Nei til EUs konferanse i april.  foto: sindre humberset

neitileu.no  3b|2013TIPS OSS! Standpunkt-redaksjonen blir alltid glad for tips fra leserne. E-post: standpunkt@neitileu.no | SMS: Send NTEU tips [ditt tips] til 2030

Ansvarlig redaktør: Heming Olaussen
Redaktør: Sindre Humberset        
Layout: Eivind Formoe 
Redaksjon: Hilde Loftesnes Nylén, Marianne 
Granheim Trøyflat, Hildegunn Gjengedal og Dag 
Seierstad. 

Korrektur: Kjell Arnestad
Opplag:  8 100
Post- og besøksadresse: Storgata 32, 
0184 Oslo
Kontakt oss: standpunkt@neitileu.no
Telefon: 22 17 90 20

Redaksjonen avsluttet: 17.4.2013.
Medlemskap i Nei til EU 
koster 150,–  kroner første år, og kan betales 
inn til kontonummer
7874 05 01517.
Trykkansvarlig: Datatrykk

Ann Ørjebu



Men EØS-kampen 
var ikke død... 

1. mai-avis | 3

EU-kommisjonen har foreslått 
handhevingsdirektivet fordi dei 
ønskjer å stramme inn på korleis 
det allereie eksisterande utsta-
sjoneringsdirektivet vert prak-
tisert. Roar Eilertsen frå kunn-
skapssenteret De Facto har ut-
arbeidd ein rapport om direkti-
vet, som vart presentert på kon-
feransen til Nei til EU i april. 
 – Sjølv EU-kommisjonen og 
arbeidsgjevarsida har eit ønskje 
om at det skal vere eit regulert 
arbeidsliv. Difor kjem dei med 
dette framlegget til eit hand-
hevingsdirektiv. Men direktiv-
framlegget er etter mi meining 
så dårleg at det er til å gråte av, 
seier Roar Eilertsen. 
 – Direktivteksten slår fast at 
det ikkje er aktuelt å endre ut-
stasjoneringsdirektivet, og det 
slår fast at EU-reglane er mak-
simumsreglar, seier han. Det 

betyr at medlemslanda ikkje kan 
innføre strengare reglar enn det 
som står i direktivet. 
 – Det er bra at det kjem 
reglar for å regulere bruken av 
utstasjonering, men det er synd 
at framlegget er så dårleg som 
dette. 

noreg går lenger 
Handhevingsdirektivet 
presenterer ei uttømmande 
liste over kva kontrolltiltak 
som kan brukast for å sikre 
at lover og reglar vert følgde i 
norsk arbeidsliv. Fleire av dei 
viktigaste tiltaka som norske 
styresmakter har innført dei 
siste årene står ikkje på denne 
lista og vil dermed ikkje verte 
godtekne av EU. Kampen mot 
sosial dumping i Noreg vil 
kunne verte sett kraftig tilbake 
om direktivet vert vedteke.

 – Fleire av tiltaka mot sosi-
al dumping er utanfor lista over 
godkjende tiltak. Det gjeld krav 
til ID-kort, registreringsplikt for 
bemanningsføretak, godkjen-
ningsordning for reinhaldsverk-
semder. Dei er innførte av den 
norske regjeringa, men vil stri 
mot handhevingsdirektivet, sei-
er Eilertsen. 
 Direktivet opnar for krav til 
solidaransvar, men krava vil 
vere dårlegare enn det Noreg 
har innført. 
 – Det finst ikkje noka lov i 
Noreg som det vert brote så my-
kje mot som arbeidsmiljølova. 
Handhevingsdirektivet vil set-
je sperrer mot å kome med nye 
tiltak mot sosial dumping, slår 
Eilertsen fast. 

av sindre Humberset
sindre.humberset@neitileu.no

HanDHeVingsDirektiVet – nytt forslag frÅ eu:

stoppar tiltak mot 
sosial dumping
Dersom handhevingsdirektivet vert vedteke slik det ser ut 
no, vil fleire av dei norske tiltaka mot sosial dumping verte 
ulovlege. 

Ledelsen i LO og Ap er liv-
redde for EØS-debatt. De 
sier det er fordi de kan kom-
me til å tape valget. Det er 
ganske rart. En politisk sak 
som oppfattes som svært 
viktig av mange, skal ikke 
kunne debatteres i valgkam-
pen! Hva har vi valg for? Er 
det ikke for å velge de repre-
sentantene som står for den 
politikken vi er enige i? Men 
da må vi kunne diskutere po-
litikk. Og vite hva kandida-
tene mener. Men ikke EU og 
EØS. De skal liksom være 
tabu i norsk valgkamp. Det 
er uakseptabelt.
 Det går an å mistenke 
Stoltenberg & co for å ha fle-
re motiver for å prøve å leg-
ge lokk på EØS-debatten. 
EØS betyr at Norge tilpasses 
mer og mer til et EU-system 
som Stoltenberg er varm til-
henger av. Både han og Erna 
Solberg ønsker at Norge skal 
bli medlem av EU. Det får de 
ikke til, på grunn av folket. 
Da velger de det nest beste: 
EU-medlemskap i langsomt 
tempo. Eller EØS.
 I fagbevegelsen er det en 
påstand som alltid har stått 
fremst fra EØS-tilhengernes 
side: «Vi MÅ ha EØS for å få 
solgt varene våre.» Hva hvis 
påstanden ikke holder vann? 
Konsulentfirmaet Menon 
Business Economics har gått 
påstanden etter i sømmene. 
De kommer med oppsikts-
vekkende svar: Norge kan 
utmerket godt klare seg uten 
EØS. Det er flere arbeids-
plasser (140 000) i de åtte 
viktigste eksportnæringene 
som eksporterer til verden 

for øvrig, enn i de som eks-
porterer til EU (120 000)! Og 
visst finnes det troverdige al-
ternativer. Menon peker på 
den bilaterale handelsavta-
len mellom Korea og EU. En 
slik avtale ville sikre norsk 
eksportretta næringsliv på 
de fleste områder. For ordens 
skyld; lederen av Menon er 
ja-mann! 
 Samtidig med at den 
viktigste myten i norsk EØS-
debatt blir avkledd, kommer 
det en ny trussel fra EU; 
håndhevingsdirektivet. 
Nettopp som EØS-
tilhengerne triumferende 
kunne kaste dommen i 
verftsaken inn i debatten, 
med påstand om at EØS 
ikke truer norsk arbeidsliv, 
så rører EU på seg. 
Håndhevingsdirektivet vil 
vanskeligjøre kampen mot 
sosial dumping. Ikke bare 
tiltak som alt er vedtatt kan 
bli dømt ulovlige av EU-
domstol eller EFTA-domstol, 
men nye og kraftigere 
tiltak kan være ulovlige alt i 
utgangspunktet. 
 Og ikke nok med det: 
Forslaget til EUs jernbane-
pakke 4 vil pålegge alle EU- 
og EØS-land å konkurran-
seutsette persontransport 
på jernbanen. Hvorfor skal 
EU bestemme det? Og kon-
kurranse her, som på an-
dre områder, betyr at lønns- 
arbeids- og pensjonsvilkår 
hos de ansatte er det selskap 
kan tjene penger på. Det er 
EU i et nøtteskall.  Har LO-
kongressen tenkt å bøye seg 
for et slikt EU? Eller gjøre 
noe med det?

Varme ord 
nnns landsmøte, som ved-
tok en langt skarpere EØS-
analyse enn den hyllesten det 
var lagt opp til fra ledelsens 
side. Gir håp om at også LO-
kongressen kan komme på be-
dre tanker enn toppledelsens 
ensidige EØS-fatalisme.

stikk i sida
Venstres landsmøte. 
Sverdrups gamle demokrati-
forkjempere svermer nå for 
en overnasjonal union, hvo-
ri opptatt Norge. De mangler 
bare konklusjonen. Hadde 
vi delt ut kaktus, ville den 
gått til føderalisten Sveinung 
Rotevatn som helst ser Norge 
som en delstat i USE.

Varme orD
& stikk i siDa
n Standpunkt vil i dette nummeret dele ut Varme 
ord og Stikk i sida til:

ny rapport. – Handhevingsdirektivet vil setje sperrer mot å kome med nye tiltak mot sosial dumping, seier Roar 
Eilertsen frå kunnskapssenteret De Facto.  foto: sindre humberset

norsk nærings- 
og nytelses-
middelarbeider-
forbund (nnn)
landsmøte 10. april. 
2013. Kritisk uttalelse 
som går inn for å få ar-
beidslivet ut av EØS.

lo stat 
kartellkonferanse 
13. nov. 2012. Krever 
at reservasjonsretten 
brukes. Kan ikke godta 
at norsk arbeidslivslov-
giving og tariffpolitikk 
dikteres fra Brussel.

utdanningsforbundet 
landsmøte 9. nov. 
2012. Kritisk uttalel-
se. Kan ikke akseptere 

at EØS-avtalen svekker 
våre faglige rettigheter.
 
ntl 
sentralforvaltningen 
landsstyret  25. okt. 
2012. Kritisk uttalelse 
som vil ha mer bruk av 
reservasjonsretten. 

transportarbeider-
forbundet. 
representantskap 
17. okt. 2012. 
Kritisk uttalelse som 
krever at EØS-avtalen 
bør sies opp og frihan-
delsavtale gjeninnføres. 

fagforbundet
landsstyre 27. 
sept. 2012. Krever at 

arbeidslivsspørsmål og 
faglige rettigheter må 
ut av avtalen. 

Handel og kontor
landsmøte 19. sept. 
2012. En sterkt EØS-
kritisk uttalelse som vil 
utvide handlingsrom-
met, bruke reserva-
sjonsretten, reforhand-
le enkeltpunkter og vil 
ha andre alternativer til 
dagens avtale. 

postkom 
landsmøte 8. sept. 
2012. Postkom krever 
endring av EØS-avtalen 
slik at den ikke kan 
overstyre norske over-
enskomster og norsk 

lovverk i arbeidslivet.

el og it 
landsstyre 6. juni 
2012. Krever bruk av 
veto, initiativ til å en-
dre EØS-avtalen slik at 
den ikke kan gripe inn 
mot norske tariffavta-
ler eller i arbeidslivet. 
«Dersom dette ikke er 
mulig, må avtalen sies 
opp »  og erstattes med 
handelsavtale. 

lo-avdelinger
I tillegg til forbunde-
ne har også mange LO-
avdelinger gjort vedtak. 

Vedtak om EØS i fagbevegelsen
Her er noen av vedtakene i fagbevegelsen det siste året. 

Heming olaussen
leder i nei til eu



Framlegget frå Kommisjonen 
vert kalla jernbanepakke 4 og 
vil konkurranseutsetje hei-
le jernbanesektoren. Norsk 
Jernbaneforbund og Norsk 
Lokomotivmannsforbund åt-
varar mot framlegget, som dei 
meiner kan føre til at Noreg ik-
kje lenger kan bestemme over 
si nasjonale jernbane. 
 – Dersom Jernbanepakke 
4 vert vedteken, vil det vere 
eit svært stort inngrep i ret-
ten som den enkelte stat har 
til å organisere sin eigen kol-
lektivtrafikk tilpassa nasjo-
nale tilhøve, seier Amanda 
Eldnes, leiar i ungdomsutvalet 
til Norsk Jernbaneforbund. 
 Ho får følg je av Rolf 
Jørgensen, leiar i Norsk 
Lokomotivmannsforbund. 
 – Jernbanepakke 4 kan føre 
til ei massiv overføring frå 
det offentlege til private, seier 
Rolf Jørgensen. 

Dyrare og dårlegare 
Det er på dei mest lønsame 
rutene det er aktuelt med kon-
kurranse. Sjølv om det gjev eit 
større utval på nokre strek-
ningar, er organisasjonane for 
dei jernbanetilsette uroa for 
at det samla tilbodet vil verte 
svekt. Kollektivtilbodet vert 
meir oppstykka og resultatet 
kan verte dårlegare korrespon-
danse og meir ventetid for pas-
sasjerane. 
 – Auka konkurranseutset-
ting gjev ikkje svar på dagens 
utfordringar innan jernbane. 
Det er kun ei samordna og 
planmessig drift av jernbane-
systemet som heilskap som 
kan gje ei god løysing. Å opne 
for meir konkurranse på ein 
underdimensjonert og delvis 
utsliten jernbane vil ikkje gje 
eit betre tilbod, seier Amanda 
Eldnes. 
 – Private aktørar kan setje 
opp tog i direkte konkurranse 
med tog under offentlege kjøp, 
til dømes i rushtida. Det gjer 
det mogleg å ta ut forteneste 
der det er stor trafikk, noko 
som gjer det naudsynt for 
staten å auke tilskota til dei 
offentlege kjøpa.
 I godstrafikken og i passa-
sjertrafikken mellom landa 
er det i dag fri konkurranse. 
Men landa har framleis høve 
til å styre den innanlandske 
persontrafikken. Noreg og 
fleire EU-land ønskjer å halde 
fram med å la det nasjonale 

jernbaneselskapet få drive hei-
le den innanlandske persontra-
fikken utan konkurranse. 

kritiske til privatisering  
Samanliknar ein erfaringane 
frå andre europeiske land, er 
det ikkje dei landa som har 
konkurranse som har den beste 
kollektivtransporten. Tvert 
imot er jernbanen i Sveits rekna 
som den beste i Europa, trass 
i at både skinner og tog vert 
drive av det same statseigde 
selskapet. 
 – EU-kommisjonen brukar 
to land som døme på fordelane 
med konkurranseutsetjing, og 
det er Storbritannia og Sverige. 
Det er nettopp dei landa vi bru-
kar som døme på kor dårleg 
det kan gå når jernbanen vert 
privatisert, seier han. 

Vil ha veto 
Debatten om jernbanepakken 
vil kome opp på LO-kongressen 
i mai
 – Dersom jernbanepakken 
vert vedteken i EU, skal den 
ikkje implementerast før i 
2019. Vi har fått med oss LO-
sekretariatet på at dette fram-
legget må stoppast. Vi arbeider 
for å skape ein brei front mot 
at dette ikkje skal innførast i 
Noreg. Vi vil ha veto. 

av sindre Humberset
sindre.humberset@neitileu.no

Hjelp som 
kan hjelpe
Rådet i Nei til EU oppfordra 
10. april regjeringen til å gi 
solidaritetslån for å skaffe 
arbeidsløs ungdom arbeid i 
EUs verste kriseland.
 Norge har i to omganger 
gitt i alt 103 milliarder kroner 
i lån til kriserammede EU-
land. Det var lån gitt på bein-
harde vilkår: De regjeringe-
ne som fikk lån, måtte kutte 
så det svir. De må kutte i løn-
ninger og pensjoner, bruke 
mindre penger på sjukehus 
og skoler, selge offentlig eien-
dom som bygninger, veier og 
havner til private. For Norge 
har lånt kriselanda penger på 
nøyaktig samme vilkår som 
IMF, EU-kommisjonen og 
EUs sentralbank. 
 Men hva er vitsen med å 
tvinge land til å stramme inn 
økonomien til bedrifter og 
familier når landet trenger 
vekst for å få folk tilbake i 
arbeid?

spørsmålet vi må stille oss 
her i Norge, er derfor: Er det 
mulig å hjelpe kriserammede 
land uten å kople hjelpa til 
krav om innstramning og ra-
sering av offentlige tjenester? 
Og sjølsagt er det mulig! Det 
er gi lån uten å stille andre 
vilkår enn at pengene skal 
brukes til å få arbeidsløs 
ungdom i jobb eller yrkes-
opplæring!
 EU-kommisjonen la i mars 
fram en «ungdomsgaranti» 
for å skaffe arbeid eller 
utdanning til arbeidsløs 
ungdom. Det ble i den 
anledning slått på 
stortromma for å markere 
hvor storslagen denne 
garantien er. For perioden 
2014–2020 ble det satt opp et 
budsjett på seks milliarder 
euro for denne garantien. 
Men det svarer til 45 
milliarder kroner og er altså 
mindre enn halvparten av 
det Norge til nå har gitt som 
nokså mislykte kriselån.
 Kriselåna har vært mislykte 
fordi de bare har økt den 
statsgjelda som på forhånd 
var for stor. Det er derfor 
arbeidsløsheten øker fra 
måned til måned, ikke bare 
i Hellas, Portugal, Spania og 
Italia, men i de aller fleste 
EU-land. 

nei til eu utfordrer nå regje-
ringspartiene om å gå sam-
men om å gi hjelp direkte til 
jobbskaping for arbeidsløs 
ungdom – uten krav om at 
millioner av mennesker først 
må kastes ut i håpløs fattig-
dom for at hjelp skal bli gitt. 
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eu vil ha jernbane-
privatisering

Dag seierstad
Varamedlem til 
styret i nei til eu
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Dag Seierstad
Varamedlem til styret i Nei til EU 

Etter snart 12 år som medlem i EU fortsetter 
kløften mellom EU-vennlige journalister og den 
mer kritiske allmennheten i Sverige, viser en un-
dersøkelse som Kent Asp – professor i journalis-
tikk ved Gøteborgs universitet – har gjennom-
ført. Asp mener at det svenske journalistkorp-
set har en klart mer positiv innstilling til Sveriges 
EU-medlemskap enn hva det svenske folket har. 

Forskjellen når det gjelder journalistenes og all-
mennhetens innstilling overfor EU er meget stor. 
58 prosent av journalistene oppgir at at de i ho-
vedsak er for svensk EU-medlemskap, 30 prosent 
sier at de i hovedsak er imot og 12 prosent sier at 
de ikke har noen bestemt oppfatning. Tilsvarende 
tall for allmennheten var ved samme tidspunkt 
40, 37 og 23 prosent. 

Forskningssjef Jon Erik Dølvik i FAFO:  – Tjenestedirektivet er helt uproblematisk.   foto: fafo | montasje: eivind formoe

Bør FAFO utrede?

Regjeringen  har  endelig bestemt seg for 
å få utreda konsekvensene av å ta EUs tje-
nestedirektiv inn i norsk lov. Dermed føl-
ger en opp vedtaket til LOs representant-
skap fra februar 2007: «LO krever at Regje-
ringen foretar en grundig konsekvensanaly-
se av hvilke virkninger tjenestedirektivet vil 
få i Norge med henblikk på arbeidsrettslige 
spørsmål og aktuelle tiltak mot sosial dum-
ping samt mulighetene for å løse samfunns-
messige oppgaver gjennom offentlig sektor.» 
 Så seint som i juni var budskapet fra 
den politiske ledelsen i Næringsdeparte-
mentet at en slik konsekvensanalyse var 
departementet i stand til å gjøre på egen 
hånd. Det sporet er nå oppgitt.
 
Neste spørsmål er: Hvem skal utre-
de? Både SV og Senterpartiet har krevd 
utredninger fra uavhengige forsknings-
miljøer. I det ligger det at jobben bør gis 
til forskere som ikke allerede har låst seg 
til en bestemt konklusjon – og at det er 
en fordel om konsekvensene for norsk 
arbeidsliv kan belyses fra ulike sider og 
fra ulike forskningsmiljøer.
 Førstevalget til Arbeiderpartiet er 
derimot ganske sikkert forskningsstif-
telsen FAFO. Da vet vi hva vi får. Vi får en 
utredning som konkluderer slik FAFO 
for lengst har konkludert: Tjenestedirek-
tivet er helt uproblematisk for norsk ar-
beidsliv. Det er en konklusjon som fors-
kningssjef Jon Erik Dølvik og andre fra 
FAFO ettertrykkelig har stått fram med 
både i media og på debattmøter innad i 
fagbevegelsen. FAFO har derfor ingen 

troverdighet som uavhengig forsknings-
instans i spørsmålet om tjenestedirekti-
vet.

FAFOs folk har gang på gang avvist at 
tjenestedirektivet kan gripe inn mot na-
sjonal arbeidsrett. Og det sto faktisk ut-
trykkelig i vedtaket til EU-parlamentet 
fra februar 2006. Men i juni 2006 la Mi-
nisterrådet inn tre tilsynelatende uskyl-
dige ord: Det står nå at direktivet ikke 
griper ikke inn mot «nasjonal rett som re-
spekterer fellesskapsretten».  
 Det kan bety at nasjonal arbeidsrett 
må vike for EUs konkurranseregler og 
andre regler som skal sikre den frie fly-
ten på det indre markedet. Om den må 
vike, vil i siste instans bli avgjort av EF-
domstolen.
 Før sluttbehandlingen av direkti-
vet høsten 2006 prøvde Euro-LO derfor 
å få inn noen presiseringer av «vital be-
tydning» som kunne gjøre det helt klart 
at arbeidsretten lå helt utafor direkti-
vet. Det var sosialdemokratene i EU-par-
lamentet innstilt på å følge opp, men ga 
opp da de fikk klar beskjed, både fra høy-
reflertallet i parlamentet og fra EU-kom-
misjonen, om at alt de hadde oppnådd 
gjennom kompromisset i februar 2006 
ville ryke dersom det ble foreslått nye 
endringer. 
 Arbeidsinnvandrere kan komme til 
Norge på fire måter:
 De kan søke arbeid i Norge hos en 
norsk arbeidsgiver på individuelt grunn-
lag.

 De kan komme hit som ansatte i et 
utenlandsk selskap (eierne kan godt 
være norske) som har fått et arbeidsopp-
drag i Norge. Dette er det som kalles «ut-
stasjonerte» arbeidstakere.
 De kan etablere seg som sjølstendige 
næringsdrivende i Norge ved å opprette 
enkeltmannsforetak – i byggebransjen 
kalt kontraktører.
 Og de kan jobbe svart.

Statistikkene er ufullstendige, men 
foreløpig ser det ut til at det innen bygg 
og industri er flere som er utstasjonert 
enn dem som er direkte ansatt i norsk 
selskap.
 Utstasjonerte arbeidstakere kan bare 
sikres «norsk lønn» ved å allmenngjøre 
tariffavtalen. Men i privat sektor dekker 
tariffavtaler bare 55 prosent av arbeids-
takerne. Avtaledekningen er særlig lav i 
de delene av arbeidslivet der mange inn-
vandrere jobber. 

I FAFO-rapporten «Grenseløst ar-
beidsliv?» (november 2006) står det: 
«Det er derfor en risiko for at det kan vokse 
fram lavlønnssegmenter i utsatte deler av 
arbeidslivet der lønnsdannelsen ikke er av-
taleregulert. Det gjelder blant annet jord-
bruksarbeid, deler av hotell- og restaurant-
bransjen, reingjøringsbransjen og enkelte 
deler av byggenæringen.» (s. 56). Tjeneste-
direktivet vil kunne forsterke denne ut-
viklingen. Er det en seier for fagbevegel-
sen?
 Det har også vist seg svært vanskelig å 

kontrollere hvilken lønn utstasjonerte ar-
beidstakere faktisk har – også der hvor ta-
riffavtalene er allmenngjort. Det opereres 
både med doble og tredoble lønnsslip-
per for å føre både norske myndigheter og 
hjemlige skattemyndigheter bak lyset.
 I høringsnotatet til Næringsdepar-
tementet i forbindelse med tiltakspakka 
mot sosial dumping står det «Det avdek-
kes stadig tilfeller av brudd på bestemmel-
ser i allmenngjøringsforskriftene overfor 
utenlandsk arbeidskraft, blant annet doble 
sett kontrakter med ulike lønnsbestemmel-
ser hvorav den som faktisk benyttes mellom 
partene er ulovlig. Ofte mangler kontrakter 
eller det foreligger falske kontrakter. ( …) 
Det ser ikke ut til at situasjonen utvikler seg 
positivt, men heller går i uønsket retning.»
 Vil ikke tjenestedirektivet forsterke 
disse tendensene, et direktiv som skal 
gjør det enklere å yte tjenester på tvers 
av grensene i EU- og EØS-området? 

FAFO-rapporten fastslår at kortva-
rig tjenestemobilitet «har blitt den domi-
nerende formen for arbeidsmobilitet» i sen-
trale deler av arbeidslivet. «Erfaring fra 
mange europeiske land viser at nettopp den-
ne typen flyktig tjenestemobilitet er den 
vanskeligste å kontrollere, og dermed er den 
mobilitetsformen som er mest utsatt for lav-
lønnskonkurranse, omgåelse av lov og avta-
leverk og unndragelse av skatt og avgifter.» 
(s. 123) 
 Men et tjenestedirektiv som nettopp 
fremmer «flyktig tjenestemobilitet», har 
FAFO-forskerne ingen ting imot.

«Tjenestedirektivet 
oppleves som en av de 
største seirene europeisk 
fagbevegelse har 
oppnådd.» 
Jon Erik Dølvik i Aftenposten 22.11.06

«Hvis tjenestedirektivet blir ved-
tatt, vil vi ikke merke vesentlige 
endringer i Norge i det hele tatt.» 
Jon Erik Dølvik i Nationen 16.2.06 

– FOlk FlEST ER mER EU-kRITISk ENN JOURNAlISTENE

Dårlegare tilbod. Meir konkurranse på persontog kan føre til auka press på ein skinnegang som allereie har 
plassproblem. I tillegg vert det vanskelegare å få god korrespondanse mellom ulike avgangar.  foto: eivind formoe

– auka konkurranseut-
setting gjev ikkje svar 
på dagens utfordringar 
innan jernbane, seier 
amanda eldnes i norsk 
jernbaneforbund. 

Amanda Eldnes og Rolf Jørgensen

nei-venner:
Bestevenn: 10 000,– 
(5 eks. av Standpunkt samt 10 eks. 
av hvert Vett)

god venn: 5000,– 
(5 eks. av Standpunkt samt 5 eks. av hvert Vett)

mellomstor venn: 3000,– 
(3 eks. av Standpunkt samt 3 eks. av hvert Vett) 

liten venn: 1500,– 
(1 Standpunkt samt 2 eks. av hvert Vett)

Send ein e-post til neitileu@neitileu.no med namn og 
adresse på foreininga, samt kva  vennskap som de ønskjer.

– Vi har sendt ut tilbod 
om å bli nei-venn til 
samtlege fagforeiningar 
i fagforbundet, seier 
odd Haldgeir larsen frå 
fagforbundet. 
 – Det har vi gjort fordi 
vi meiner Nei til EU er ein 
viktig kunnskapsbank for 
våre tillitsvalde, seier han og 
oppmodar fagforeiningar i 
Fagforbundet og andre for-
bund om å verte nei-venner. . 
 – Vi må bruke ressursane 
våre til å støtte opp om arbei-
det til Nei til EU. 
 Alle nei-venner vil få til-
sendt Standpunkt til forei-
ningskontoret, og dei får i 
tillegg også tilsendt alle Vett-
hefta som vert gjevne ut i løpet 
av året. Vett er Nei til EUs 
eigen skriftserie og kjem ut 
fire gonger i året.

 
 – Krisa i Europa har ak-
tualisert EU sitt liberalistiske 
prosjekt, der dei brukar ar-
beidsløyse som eit heilt bevisst 
middel. Dei som ikkje fekk 
vere med på festen, må betale 
rekninga, seier Larsen. 
 – Det beste fagrørsla kan 
gjere er å støtte opp om Nei 
til EU for å få meir kunnskap 
om politikken som vert ført 
og om vilkåra for å vidareføre 
den norske velferdsmodellen, 
seier han. 

– Vi vil ha fleire
venner! 


